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ismét dönthetünk
királyhelmec jövőjéről

Až v posledné dni roka zvykneme rozmýšľať nad tým, že je tu čas trocha spo-
maliť a bilancovať. Myslím si však, že čas na bilancovanie je aktuálny aj v tieto 
dni, aj keď trocha iného charakteru. Je tu čas, aby sme sa sústredili na výz-
namnú udalosť. Určite je Vám už známe, že 10. novembra sa na Slovensku 

uskutočnia voľby do orgánov samosprávy obcí. Možno si viacerí 
myslíte, že v Kráľovskom Chlmci o zložení mestského zastupi-
teľstva je už rozhodnuté. Veď nemám vyzývateľa. No nie je tomu 
tak. Pre úspešné fungovanie samosprávy je zostava mestského 
zastupiteľstva, prístup poslancov, aspoň taká dôležitá, ako samot-
ný primátor. Pri viacerých príležitostiach a na viacerých miestach 
som zdôrazňoval, že  pozitívny vývoj mesta  a úspechy dosiahnuté 
v uplynulých štyroch rokoch,  nie sú výsledkom práce len jedného 
človeka. Všetky doterajšie úspechy sa podarilo dosiahnuť v súčin-
nosti s poslancami a pracovníkmi mestského úradu. Určite si ešte 
mnohí z Vás spomínajú na viac rokov trvajúci neúnosný stav spô-
sobený rozbrojmi vtedajšieho zastupiteľstva. V polovici volebné 

obdobia mesto nemalo schválený ani rozpočet, ani účtovnú uzávierku z pre-
došlého roka. Meškali, alebo sa neuskutočňovali plánované investície, a mesto 
nebolo schopné zabezpečiť výber miestnych daní. Dnes už dobre vieme, že aké 
obrovské problémy spôsobila  roztrieštenosť členov vtedajšieho zastupiteľstva 
v dlhodobom horizonte. Ak by som mal v tom období ako primátor viesť mesto, 
pravdepodobne by sa z rozvojových projektov neuskutočnilo takmer nič. Dom-
nievam sa, že táto skúsenosť z minulosti dostatočne poukazuje na  dôležitosť 
zostavy zastupiteľstva. Počas štyroch rokov sme preukázali, že jednotný tým 
sledujúci spoločné ciele dokáže pracovať s neochvejným oduševnením, oživiť 
a nasmerovať mesto na cestu  úspešného rozvoja. K tomu však bola potrebná aj 
Vaša súčinnosť, súčinnosť občanov. Veď Vy ste umožnili, aby sa do čela mes-
ta dostal tento tým. Vy, občania Kráľovského Chlmca rozhodnete aj tentoraz 
o tom, kto v nasledujúcich štyroch rokoch povedie naše mesto.

Vážení Chlmčania!
Tak, ako v ostatných rokoch viackrát, aj teraz Vás žiadam, aby ste 10. novembra 
opäť využili svoje občianske právo a k jeho využitiu povzbudili aj svojich zná-
mych, susedov, príbuzných. Vo voľbách sa rozhodnite podľa svojho najlepšieho 
vedomia. Podporte kandidátov, ktorým dôverujete. Kandidátov, ktorých považu-
jete za priamych, vierohodných, najvhodnejších. Hlasujte, aby ste neskôr mohli 
žiadať zúčtovanie od tých, ktorým ste prejavili svoju dôveru. Potrebujete iba nie-
koľko minút nato, aby ste vyjadrili svoje rozhodnutie. Veď zrejme ani Vám nie je 
ľahostajné, akým smerom sa v budúcnosti bude vyvíjať osud nášho mesta.

Karol Pataky, primátor mesta

Opäť môžeme rOzhOdnúť O 
budúcnOsti kráľOvskéhO chlmca

Általában az év utolsó napjaiban esik szó arról, hogy érdemes kicsit megállni, mérle-
gelni, de úgy vélem, ezekben a napokban is szükség van a mérlegelésre, és arra, hogy 
egy kissé más jellegű, de nagyon fontos dologra összpontosítsunk. Mint azt Önök 
is bizonyára tudják, Szlovákiában november 10-én tartják a következő helyhatósági 
választásokat. Meglehet, többen úgy vélik, Királyhelmecen már eldőlt 
a választás eredménye, hiszen nincs kihívóm, ám ez messze nincs így. 
Egy település vezetésénél az önkormányzat összetétele, a képviselők 
hozzáállása legalább annyira fontos, mint maga a polgármester.
Több alkalommal, több helyen is hangsúlyoztam, hogy az elmúlt 
négy évben elért eredmények, a számos pozitív fejlemény nem egy 
ember munkájának köszönhető. A sikereket az önkormányzat tagja-
ival és a hivatalban dolgozókkal együtt közösen értük el. Bizonyára 
sokan emlékeznek arra a több éven át tartó áldatlan állapotra, amelyet 
az akkori önkormányzati tagok hadakozása okozott. Az önkormány-
zati választási ciklus félidejében a városnak nem volt elfogadott költ-
ségvetése, sem az előző évre szóló zárszámadása, késtek – vagy meg 
sem valósultak – a fejlesztések, a polgároktól nem tudták beszedni az ingatlanadót. 
Ma már jól tudjuk, hogy az akkori önkormányzati tagok széthúzása hosszú távon 
milyen óriási gondokat eredményezett. Ha abban az időszakban kellett volna pol-
gármesterként vezetnem a várost, valószínűleg a fejlesztések töredéke sem valósult 
volna meg. Úgy vélem, ez a múltbéli tapasztalat kellőképpen mutatja, mennyire nem 
mellékes, hogy kik alkotják egy település önkormányzatát. 
Az elmúlt négy évben bebizonyítottuk, hogy egy összetartó csapat, amely a közös 
célt tartja szem előtt és azért képes töretlen lelkesedéssel dolgozni, fellendíthet és 
a fejlődés útjára állíthat egy települést. Ehhez azonban az Önök hozzájárulása is 
szükséges volt, hiszen Önök tették lehetővé, hogy Királyhelmec élére éppen ez a 
csapat kerüljön. Önök, királyhelmeci polgárok dönthetnek ezúttal is arról, hogy a 
következő négy évben kik vezessék ezt a várost.  

Tisztelt Királyhelmeciek!
Ahogy az elmúlt évek során több alkalommal tettem, most is arra kérem Önöket, 
hogy november 10-én éljenek ismét állampolgári jogukkal, és bíztassák erre ezúttal 
is ismerőseiket, szomszédjaikat és rokonaikat! A voksoláson döntsenek a legjobb 
meggyőződésük szerint, és támogassák azokat a jelölteket, akikben megbíznak, aki-
ket egyenes és hiteles embereknek tartanak, vagyis akiket a leginkább méltónak 
tartanak erre! Szavazzanak, hogy később számon kérhessék azokat, akiket kitüntet-
tek bizalmukkal! Mindössze néhány percre lesz szükségük ahhoz, hogy döntésüket 
kinyilvánítsák. Tegyék ezt meg, hiszen bizonyára Önöknek sem közömbös, hogy az 
elkövetkezendő néhány évben hogyan alakul településünk sorsa.

Pataky Károly, polgármester

A tArtAlomból:
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a királyhelmeci várOsi hivatal hírei

bővítenék a pOlgárőrséget 
Újabb pályázatot nyújtott be a város, mellyel a polgári rendfenntartó szolgálat lét-
számának bővítéséhez kérnek állami támogatást

Mórocz Péter, a városi hivatal projektmenedzsmenttel és városmarketinggel foglal-
kozó osztályának vezetője lapunknak elmondta, tavaly óta szolgálnak polgárőrök 
a településen. Akkor erre a célra, ugyancsak egy sikeres pályázattal 151 206 euró 
támogatást kapott a város, amit 5%-os önrésszel (7560 euró) egészítettek ki. A pro-
jekt feltételeinek eleget téve az alkalmazottakat úgy választották ki, hogy a járőr-
szolgálatot teljesítő hat alkalmazott közül négy roma származású legyen. Ezeknek 
az embereknek a bérét három éven keresztül teljes egészében a belügyminisztérium-
tól kapott hozzájárulásból fedezik, illetve ebből a pénzből felszerelést és ruházatot 
is vásárolhattak. A polgári rendfenntartó szolgálat tagjai a járőrözés során kiemelt 
figyelmet fordítanak a szociálisan nehéz helyzetben lévő családok lakta városnegye-
dekre. A reggel 6-tól 16, illetve 12-től 22 óráig tartó szolgálatuk során, ha szüksé-
gesnek ítélik, az állami vagy a városi rendőrök segítségét is igénybe veszik. Mun-
kájuknak köszönhetően javult a közbiztonság a városban, ezért is döntött a település 
vezetése a projekt folytatása mellett.

Az osztályvezető tájékoztatása szerint az új járőrök alkalmazása során azonban gon-
dot jelentett volna, hogy a mindenkori minimálbér-emelkedés és a fizetésre elnyert 
támogatás összege közötti különbséget a városnak kellett volna állnia. A döntés-
hozók változtattak a pályázat feltételein, ezzel ez a probléma megoldódott. Király-
helmec a héten új pályázatot küldött a belügyminisztériumba, melyben 279 800 
euró támogatást kér. Az önrésszel kiegészített 294 500 euróból további hat személyt 
alkalmaznának, akiknek a tervek szerint legalább a fele szintén roma származású 
lenne. Ha a város sikerrel jár, a 12 polgárőr fizetésére és felszerelésére 2020 decem-
ber végéig meglennének a feltételek, a bővített létszámmal pedig akár már a jövő év 
elejétől elláthatnák feladataikat.

Nemsokára tizenkettőre emelik a polgárőrök létszámát

pOlgármesteri találkOzó 
a kOssuth utcai óvOdában
Korábban már hasonló találkozót szerveztek más oktatási intézményekben is

új elektrOmOs autója 
lesz királyhelmecnek
Sikeres pályázatnak köszönhetően bővül a város járműparkja

átadták a felújítOtt 
közösségi közpOntOt    
A központban 2019 októberéig biztosított a működés   

Mórocz Péter, a Királyhelmeci Városi Hivatal projektmenedzsmenttel és városmar-
ketinggel foglalkozó osztályának vezetője elmondta, a beruházás elvégzéséhez a te-
lepülés a belügyminisztériumhoz benyújtott pályázatával nyert el hozzájárulást. A           
241 351 eurós támogatásból – melyet az 5 %-os önrésszel egészítettek ki – egy kissze-
beni (Sabinov) cég emberei kicserélték az egykori óvoda tetőszerkezetét, ezt és a hom-
lokzatot hőszigetelték, az ajtókat és az ablakokat modernebbekre cserélték, illetve a 
belső terek rekonstrukcióját is elvégezték. A központban egyebek mellett egy nagyobb 
tárgyalót, konyhát és szociális helyiségeket is kialakítottak, melyek felszerelésére – 
bútorok, mosógépek és más berendezések vásárlására – kb. 10 ezer eurót fordíthatnak. 
A kiírás szerint a projektnek ez utóbbi része 2019 márciusában zárul. 

Egy másik sikeres pályázatnak köszönhetően a város a megújult szociális központ-
ban három embert alkalmazhat, akiknek a foglalkoztatottsága 2019 októberéig ga-
rantált. Az osztályvezető elmondása szerint ezen időpont után – szintén pályázati 
pénzekből – valószínűleg lesz lehetőség a projekt folytatására. 

Az egykori óvoda épületében ezentúl modern közösségi központ működikrOzšírili by Občiansku 
pOriadkOvú službu
Mesto podalo nový projekt, ktorým by chcelo získať štátnu podporu pri roz-
širovaní počtu občianskej poriadkovej služby. Vedúci odboru projektového 
manažmentu a mestského marketingu Mórocz Péter sa pre naše noviny vy-
jadril, že občianska služba funguje od minulého roka. Vtedy na tento účel 
na základe úspešného projektu mesto získalo podporu 151 206 eur, ktoré 
doplnilo vlastným podielom vo výške 5% (7560eu). Výber uchádzačov sa 
uskutočnil tak, aby vyhovel podmienkam projektu t.j. aby počet pochôdz-
karov poriadkovej služby v počte 6 osôb, bol vytvorený  v pomere 2 plus 4 
osoby rómskej národnosti. Počas trojročného obdobia im budú vyplácané 
mzdy v plnej výške zo zdrojov príspevku Ministerstva vnútra, respektíve z 
týchto zdrojov sa môže zakúpiť výstroj a oblečenie. Členovia poriadkovej 
služby počas pochôdzok venujú zvýšenú pozornosť vo štvrtiach, ktoré obý-
vajú sociálne slabšie rodiny. Počas služby trvajúcej ráno od 6:00 do 16:00 
respektíve od 12:00 do 22:00 v prípade, ak uznajú za vhodné môžu využiť 
pomoc mestskej alebo štátnej polície. Vďaka ich práci sa v meste zlepšila 
verejná bezpečnosť, preto sa vedenie mesta rozhodlo v projekte pokračovať. 
Podľa informácií vedúceho odboru, v prípade zamestnania nových členov 
strážnej služby mestu by spôsobilo  problémy, keby mesto malo uhrádzať 
rozdiel medzi zvyšujúcou sa minimálnou mzdou a získanou štátnou podpo-
rou. Rozhodovacie orgány však zmenili podmienky súťaže, a tým sa tento 
problém vyriešil. Prednedávnom mesto Kráľovský Chlmec zaslalo Minis-
terstvu vnútra nový projekt,  v ktorom žiada o finančnú podporu  vo výške 
279 800 eur. Z podpory vo výške 294 500 eur navýšenej o povinnú spo-
luúčasť mesta, by podľa plánov bolo možné zamestnať ďalších 6 osôb, z 
ktorých by polovicu tvorili osoby rómskej národnosti. V prípade úspechu, 
by boli splnené podmienky na mzdy a výstroj pre 12 členov miestnej ob-
čianskej poriadkovej služby do konca decembra 2020. S rozšíreným počtom 
členov, by svoju činnosť mohli vykonávať už od začiatku budúceho roka.

Királyhelmec önkormányzata hamarosan egy új elektromos meghajtású autó tulaj-
donosa lesz. A város vezetése úgy döntött, hogy támogatásért fordul a Környezetvé-
delmi Alaphoz egy elektromos autó megvásárlása céljából, melyet a nem gazdasági 
jellegű, közérdekű tevékenységek ellátására szándékozik kihasználni.
„Az új jármű mindenekelőtt a gazdasági műszaki ellátó és szolgáltató osztály mun-
katársainak és a városi rendőrök munkáját segíti majd” – tájékoztatta lapunkat Pa-
taky Károly polgármester. Mint kifejtette, az elektromos autó a városban környe-
zetkímélő módon fog közlekedni, s ugyanakkor felesleges kiadásoktól kíméli meg 
a városi kasszát. Száz lefutott kilométer 1,50 – 2 euróba fog kerülni. Az alapos 
piackutatást követően a város a hétszemélyes Nissan e-NV200-as modellt választot-
ta. Megvételét az Alap 30 ezer euróval támogatta, míg az önkormányzat 9 740 euró 
összegű társfinanszírozással vesz részt a vásárlásában. Az autónak legkésőbb 2019 
februárjának végéig kell megérkeznie.

A városi oktatási intézmények, valamit a civil szervezetek vezetőivel találkozott Pata-
ky Károly polgármester az elmúlt hónapokban. A városvezetők először a szlovák és a 
magyar, valamint a művészeti alapiskolát keresték fel, később a városban aktívan mű-
ködő sport- és civilszervezetek képviselőivel is találkoztak. A Kossuth utcai óvodában     
szeptember 7-én került sor a találkozóra, melyen Pataky Károly polgármester, Nádasdi 
Péter alpolgármester, Balogh Csaba hivatalvezető, valamint Leczo Bernadett, a Közös 
Tanügyi Hivatal vezetője vett részt. Az óvópedagógusokkal folytatott beszélgetésen 
egyéb témák mellett terítékre kerültek az oktatói-nevelői munkával kapcsolatos kérdé-
sek, a város által támogatott projektek, valamint a közel- illetve a távolabbi jövőben 
megoldásra váró problémák is. A városvezetők értékelték a két óvodában nemrégiben 
megvalósított beruházásokat. Pásztor Mónika, az óvoda újonnan megválasztott igaz-
gatónője beszámolt az elmúlt időszakban történt eseményekről. Elmondta, kiemelten 
fontos tartják fenntartani a szülőkkel kialakított jó kapcsolatot. Ennek érdekében közös 
programokat, foglalkozásokat, előadásokat szerveznek az óvodában. Nemrégiben példá-
ul több száz facsemetét vásároltak, melyeket a szülőkkel közösen ültettek el a két óvoda 
területén. Az igazgatónő vázolta az idei tanévre vonatkozó terveiket, elképzeléseiket is.
Pataky Károly lapunknak elmondta, a találkozók célja, hogy felmérjék a helyi ok-
tatási intézmények, a sport- és civilszervezetek igényeit, elképzeléseit annak érde-
kében, hogy a következő négy évre elkészítendő terv összhangban legyen azok mű-
ködésével. A jövőben szeretnék ezeket a találkozókat rendszeresen megszervezni.
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a királyhelmeci várOsi hivatal hírei

negyvenkét új parkOlóhely 
a kórház feletti lakótelepen
A nyár elején kezdték építeni, és október elején adták az új parkolót

Októberben újabb parkoló építését kezdték el a Fő utca közelében lévő crossfitpálya mellett

törtel lett királyhelmec
új testvérvárOsa

Godó Tibor, Törtel polgármestere is ellátogatott Királyhelmecre

viac akO 40 parkOvacích miest 
sa vytvOrilO na sídlisku
Mestu Kráľovský Chlmec spôsobuje vážnu starosť nedostatok parkovacích miest. 
Preto sa súčasné vedenie mesta snažilo napraviť tento problém. Nové parkovis-
ká sa popri inom postavili pri mestskom úrade, pri verejnom cintoríne a na ulici 
L.Kossutha. Vytvorilo sa tiež 17 parkovacích miest aj na druhej strane Ibrányiho 
ulice. Prednosta MsÚ Csaba Balogh sa vyjadril, že vytvorenie teraz odovzdaného 
parkoviska bolo jednou z priorít, avšak do ukončenia komplexnej rekonštrukcie 
škôlky nebolo možné započať práce. K stavebnému pozemku bol prístup iba cez 
túto parcelu, a preto sa naň ťažké stavebné mechanizmy  nemohli dostať. Po ob-
novení škôlky, košická firma, ktorá sa stala víťazom verejného obstarávania, za-
počala stavebné práce. V súlade so zmluvou, nové parkovisko na ulici Ibrányiho 
odovzdali prvého októbra, náklady iba  mierne prevýšili 50 tisíc eur. Slávnostného 
odovzdávania sa zúčastnil Minister životného prostredia László Solymos, štát-
ný tajomník Ministerstva pôdohospodárstva Gábor Csicsai, poslanec parlamentu 
Elemér Jakab  a tiež štátna tajomníčka Ministerstva spravodlivosti  Edit Pfundt-
ner. Na slávnostnom odovzdávaní  prehovorili Karol Pataky, Elemér Jakab a tiež 
László Solymos, ktorý v  uplynulom období poskytol účinnú pomoc pri viacerých 
úspešných projektoch mesta. Prednosta MsÚ uviedol, že v októbri sa začala vý-
stavba nového parkoviska pri crossfitovom ihrisku v blízkosti Hlavnej ulice.

A magyarországi településen temették el Helmeczy Mihályt

2018. szeptember 15-én Godó Tibor, Törtel polgármestere és Pataky Károly test-
vérvárosi megállapodást írtak alá Királyhelmecen. A szerződésben foglaltak szerint 
gazdasági, turisztikai, oktatási és kulturális együttműködés indulhat a két település 
között. A megállapodást egy tavalyi személyes találkozó előzött meg, amelyen Godó 
Tibor tárgyalt Pataky Károllyal annak érdekében, hogy előkészítsék a szerződést. 
Idén júniusban a város önkormányzata hozzájárult a megállapodás aláírásához.

Pataky Károly elmondta, először 2017 novemberében vette fel városunkkal a kapcso-
latot a magyarországi település. Akkor Erdei László, a Törteli Falumúzeum Baráti 
Kör Egyesület elnöke, a Szegedi Tudományegyetem emeritus professzora email-ben 
értesítette őt arról, hogy Törtelen földet bérelt és azon gazdálkodott, ügyvédként 
tevékenykedett, valamint hogy ott is helyezték végső nyugalomra városunk neves 
szülöttét, Helmeczy Mihályt, akiről egy utcát is elneveztek. Erdei László levelében 
kifejtette, személyes ismeretséggel szeretnék a kapcsolatot erősíteni a két város kö-
zött. Ezt követően került sor idén áprilisban a már említett találkozóra, ahol egyebek 
mellett az is kiderült, hogy Törtelnek Királyhelmec lesz az első testvérvárosa. 
A magyarországi településről augusztusban ötven látogató érkezett, hogy megis-
merjék a helyi nevezetességeket, érdekességeket. A magyar alapiskola szeptember 
27-ei névadó ünnepségén Törtel küldöttsége – Czeróczki Ferencné, Törtel alpol-
gármestere, Pásztor József, a Falumúzeum Baráti Kör Egyesületet tagja, valamint 
Perlakiné Somodi Gabriella, a Törteli Szent István Király Általános Iskola tanára 
– is részt vett. 
A Bodrogközi Kulturális Fesztivál keretében megkötött testvérvárosi megállapodás 
három pontban rögzíti az együttműködés lehetséges területeit: oktatási és kulturális 
rendezvényeken vesznek közösen részt, gazdasági lehetőségeik határain belül a fe-
lek kibővítik az oktatási és kulturális kapcsolatokat. E célból elősegítik a kulturális 
intézmények és szervezetek, valamint a művészek és együttesek közötti kapcsola-
tok kibontakozását. A felek támogatják az oktatási intézmények közötti együttmű-
ködés kialakulását, ifjúsági cserelátogatások szervezését. A legközelebbi találkozó 
novemberben, a Törtelen megrendezendő ünnepi eseményen lesz.
Törtel Pest megyében, Cegléd kistérségében, a Közép-Magyarország régióban ta-
lálható. Jelenleg 4436 lakosa van. Híres szülötte az Indul a bakterház írója, Rideg 
Sándor. Az itteni római katolikus temetőben nyugszik az 1852-ben elhunyt Hel-
meczy Mihály író, a Kisfaludy Társaság tagja, a nyelvújítás jelentős alakja, a Jelen-
kor szerkesztője.
Királyhelmecnek jelenleg nyolc testvérvárosa van: Ferencváros (Magyarország), 
Felsőzsolca (Magyarország), Kisvárda (Magyarország), Magyarkanizsa (Szerbia), 
Rakovník (Csehország), Sepsiszentgyörgy (Románia), Beregszász (Ukrajna). 

újabb terepmunkásOkat 
alkalmaztak a hivatalban 
A rászorulók ügyeivel november 1-jétől fizetett terepmunkások foglalkoznak

Mórocz Péter, a városi hivatal projektmenedzsmenttel és városmarketinggel foglalkozó 
osztályának vezetője elmondta, a város a belügyminisztériumhoz tartozó romaügyi kor-
mánybiztos hivatalától tavaly kapott támogatást, melyből 2019 októberéig hat új alkal-
mazott bérét fizethetik. A terepmunkások a szociálisan hátrányos helyzetű polgároknak 
segítenek. Feladataik közé tartozik a hivatalos ügyek intézése, a tanácsadás, az iskola-
látogatással, a munkavállalással kapcsolatos ügyek megoldása. Egy ideig a projekt mű-
ködött is, ám egy alkalmazott távozása után már nem tudtak megfelelni a feltételeknek, 
ugyanis három terepmunkás alkalmazásához elégséges a középiskolai végzettség, ám a 
másik három személynek, vagy legalább egyiküknek meg kell hogy legyen a magiszteri 
titulusa és a szociális munka végzésére feljogosító felsőfokú végzettsége. Bár az álláso-
kat korábban kétszer is meghirdették, ilyen végzettségű szakembereket nem találtak. Az 
állásokat októberben újra meghirdették, akkor két jelentkező felelt meg a feltételeknek.
A szociális terepmunkások irodáját egyébként Királyhelmecen abban az épületben he-
lyezték el, melyben a helyi közösségi központ is működik. Az intézmény közel 250 ezer 
eurós hozzájárulással rekonstruált új épületét hamarosan átadják.

slávnOstne OdOvzdali 
ObnOvenú škôlku 
Počas leta sa uskutočnili najrozsiahlejšie práce za posledné desaťročia na 
budove materskej školy na ulici Fábryho. V rámci  projektu za takmer 600 
tisíc eur sa uskutočnilo zateplenie stien a obnova strešnej  konštrukcie, 
vymenili sa dvere, okná, rozšírila sa budova a vytvorili sa nové učebne. 
Zriadila sa kuchyňa do ktorej sa zakúpilo nové zariadenie. Náklady obnovy 
boli pokryté z peňažného fondu Ministerstva vnútra na základe úspešného 
projektu. Počas obnovy sa deti presťahovali do budovy školy s vyučovacím 
jazykom maďarským. V júli sa uskutočnili stavebné práce, takže v auguste 
sa škôlka mohla presťahovať do novej budovy. Na slávnostnom odovzdáva-
ní, ktoré sa uskutočnilo 7. septembra sa zúčastnil Ing. Karol Pataky primátor 
mesta, poslanci mestského zastupiteľstva, pracovníci MÚ,  a taktiež peda-
gogický pracovníci škôlky. Prejavy predniesli Ing. Karol Pataky primátor 
mesta, a riaditeľka škôlky Mónika Pásztorová. Následne po prejave žiaci 
škôlky predviedli krátky program. 

Királyhelmecen a parkolóhelyek hiánya hosszú ideje komoly gondokat okoz, ezért a je-
lenlegi vezetés az elmúlt években igyekezett orvosolni a problémát. Új parkolók egyebek 
mellett a városi hivatal mellett, az új köztemetőnél és a Kossuth utcában is épültek, de 
például tavaly az Ibrányi út egy másik részén is kialakítottak egy 17 férőhelyes parkolót.
Balogh Csaba, a városi hivatal vezetője elmondta, a most átadott parkoló kialakítása 
szintén a prioritásaik közt szerepelt, de amíg be nem fejeződött a közeli óvoda komplex 
rekonstrukciója, addig nem kezdhették el a munkát, mert az építési területet csak ezen 
a parcellán át lehetett a nehéz munkagépekkel megközelíteni. Az óvodafelújítás után a 
közbeszerzési eljárás győztese, egy kassai cég a nyáron nekilátott az építésnek. Először 
beton támfalakkal stabilizálni kellett a közeli parcellát, majd a megállók kialakítása és 
burkolása, valamint az azokhoz vezető út aszfaltozása következett. A vállalásnak meg-
felelően, az új, Ibrányi úti parkolót október 1-jén át is adták, a költségek nem sokkal 
haladták meg az 50 ezer eurót. 
Az ünnepélyes átadón részt vett Sólymos László környezetvédelmi miniszter, Csicsai 
Gábor, a földművelésügyi minisztérium államtitkára, Jakab Elemér parlamenti képvi-

selő, valamint Pfundtner Edit, az igazságügyi minisztérium képviseletében. Az esemé-
nyen beszédet mondott Pataky Károly, Jakab Elemér és Sólymos László, aki az elmúlt 
időszakban a város több pályázatánál is hathatós segítséget nyújtott.
A hivatalvezető tájékoztatása szerint októberben elkezdték egy új parkoló építését a Fő 
utca közelében lévő crossfitpálya mellett.
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határOn túli együttműködés
Szlovákiai, magyarországi, ukrajnai, romániai önkormányzatok és egyesületek fogtak össze

Mórocz Péter, a Királyhelmeci Városi Hivatal projektmenedzsmenttel és városmar-
ketinggel foglalkozó osztályának vezetője elmondta, tavaly novemberben partnereikkel 
CODE VDIC – Önkéntes Katasztrófa Beavatkozási Képesség Együttes Fejlesztése címmel 
közös pályázatot nyújtottak be, hogy az európai uniós forrásokból nyerjenek támogatást 
a fent említett célokra. A 700 ezer euró összköltségű projekt magyarországi főpályázója 
a Zemplén Térségi Katasztrófa- és Polgári Védelmi Szövetség. A programban Szlovákiát 
eredetileg Bodrogszerdahely képviselte volna, ám a község vezetése korábban a visszalé-
pés mellett döntött, helyét Királyhelmec vette át. 
A projekt fő célja egy katasztrófavédelmi „őrs” kialakítása Királyhelmecen. Amennyi-
ben a pályázat sikerrel járna, az őrs a városi hivatal gazdasági műszaki ellátó és szolgál-
tató osztálya mellett működne. A készenléti egység elsődleges feladata a helyi környe-
zeti katasztrófák (belvíz, fakidőlések, áramkimaradás) elhárítása. 
A program résztvevői tavaly nyáron Sátoraljaújhelyen tartottak egy megbeszélést, me-
lyen az aktuális feladatok elvégzésében állapodtak meg. Az osztályvezető tájékoztatása 
szerint, ha a pályázat sikeres lesz, Királyhelmec 116 811,60 euróból – melynek csupán 
5%-os önrésze terhelné a várost – speciális kisteherautót venne, amit vészhelyzetekben 
a négy ország bármelyikében bevethetnének. Ebből a pénzből a szükséges eszközöket is 
beszerezhetnék, szivattyúkat, motorfűrészeket és áramfejlesztőket, kézi szerszámokat és 
munkaruhákat vásárolhatnának, valamint egy alkalmazott bérét két évig tudnák fizetni.

Közel 600 ezer eurós támogatásából felújították és bővítették a Fábry utcai óvodát

Mint arról már korábban beszámoltunk, a nyár folyamán az elmúlt évtizedek legkiter-
jedtebb munkálatai valósultak meg a királyhelmeci óvoda Fábry utcai részlegében. A 
fejlesztés során hőszigetelték a falakat és a tetőszerkezetet, kicserélték az ajtókat és az 
ablakokat, bővítették az épületet, és új tantermeket is kialakítottak. Konyhát is létre-

ünnepélyes keretek között 
átadták a felújítOtt óvOdát

hoztak, amelybe új berendezéseket vásároltak. A felújítás költségeit a belügyminisztéri-
um pénzalapjából elnyert pályázati támogatásból állták. A gyerekeket a felújítás idejére 
átköltöztették a magyar iskolába. Júliusban befejeződtek az építkezési munkálatok, így 
augusztusban az óvoda visszaköltözhetett az új épületbe.
A szeptember 7-én zajlott ünnepélyes átadón Pataky Károly polgármester, a helyi önkor-
mányzat képviselői, a városi hivatal munkatársai, valamint az óvoda pedagógusai vettek 
részt. Beszédet mondott Pataky Károly polgármester és Pásztor Monika, az óvoda igazga-
tónője. A beszédeket követően az óvoda növendékei adtak rövid műsort.

Az óvodában önálló konyhát hoztak létre, amelyet nemsokára üzembe helyeznek

Rövid időn belül rendezni szeretnék a tulajdonjogi viszonyokat

Az Ibrányi úti garázsok ügye hosszú ideje okoz szinte megoldhatatlan problémát Király-
helmecen. A városi tulajdonú parcellára közel húsz éve egy vállalkozó több tucat garázst 
építtetett, majd eladta őket. A garázsokkal kapcsolatosan építési engedélyt soha nem ad-
ták ki, és korábban az ingatlanok használatához szükséges szakhatóságok hozzájárulását 
sem igényelte senki sem. A város előző vezetése megpróbálta rendezni ezt az ügyet, és 
felszólította a tulajdonosokat és a bérlőket, hogy záros határidőn belül jelentkezzenek 
a városi hivatal területfejlesztési osztályán, és rendezzék az ingatlanok alatt található 
földterületek használatával kapcsolatos jogi státuszukat. A helyzet megoldása azonban 
az új önkormányzatra maradt, amelynek viszont újabb nehézséggel kellett szembenéz-
nie. A város 1,3 millió eurós adósságával kapcsolatosan ugyanis a végrehajtó egyebek 
mellett a garázsok körüli parcellákat is lefoglalta, majd ezek is gazdát cseréltek. Az emlí-
tett földterületeket több más parcellával együtt,hosszú huzavona és egyezkedés után vé-
gül sikerült a településnek visszaszereznie, ám a garázsok ügye ezzel még nem zárult le.
Balogh Csaba, a Királyhelmeci Városi Hivatal vezetője lapunknak elmondta, a terület-
fejlesztési osztály időközben megkereste az érintett garázstulajdonosokat, és felajánlotta 
nekik, hogy vegyék meg az építmény alatti parcellát. Hogy elejét vegyék a további bo-
nyodalmaknak és az esetleges visszaéléseknek, csak olyanoknak adják el a földterülete-
ket, akiknek a felépítménnyel kapcsolatos jogi státuszuk is rendezett. Ehhez a városveze-
tés az illetékes hivatalokkal együttműködve segítséget nyújt az érintetteknek. 

eladja a garázsOk alatti 
parcellákat a várOs

nemrégiben újraburkOlták 
a fejszés felé vezető utat
A beruházás költségeit Kassa Megyei Önkormányzat finanszírozta

Nemrég új burkolat került a közigazgatásilag Királyhelmechez tartozó Fejszésre vezető út 
kb. 1,5 kilométeres szakaszára. A beruházást Kassa Megye Önkormányzata koordinálta és 
finanszírozta. Korábban a település vezetése szerette volna felújítani a Fejszés belterületén 
lévő utakat is. Ehhez a kb. 10 ezer euró költséggel elvégezhető fejlesztéshez 8 ezer euró álla-
mi támogatást is kaptak, de a terveket nem sikerült megvalósítani. Nem sokkal ezután ugyan-

is kiderült, hogy a fejszési ingatlanok jelentős részének a tulajdonjogi viszonyai rendezetle-
nek. A városvezetés semmiképp sem szerette volna, hogy közpénzből magántulajdonban 
lévő földterületeken végezzék el a munkálatokat, majd később a bíróságon kelljen bizonyí-
tani igazukat. Az elnyert támogatást ezért inkább nem használták fel, hanem visszautalták.
A felújított útszakasz ünnepélyes átadására október 23-án délután került sor.  

Legalább negyven éve semmilyen felújítást nem végeztek a Fejszésre vezető úton

mestO kráľOvský chlmec 
Odpredá pOzemky pOd garážami
Mesto ponúka na odpredaj pozemky nachádzajúce sa na sídlisku pri nemoc-
nici, na ktorých sú postavené garáže patriace do súkromného vlastníctva. 
Záležitosť okolo garáži na ulici Ibrányiho už dlhší čas spôsobuje neriešiteľ-
ný problém v Kráľovskom Chlmci. Na parcele vo vlastníctve mesta postavil 
súkromný podnikateľ viac tuctov garáži a následne ich predal. V súvislosti s 
garážami stavebné povolenie nikdy nebolo vydané a dávnejšie k užívaniu ne-
hnuteľnosti si nikto nenárokoval potrebné pričinenie riadiaceho orgánu. Bývalé 
vedenie mesta sa pokúsilo riešiť túto záležitosť a preto vyzvalo majiteľov a 
nájomcov, aby sa v prekluzívnej lehote prihlásili na mestskom úrade na od-
delení  územného rozvoja a plánovania, a vysporiadali si právny stav s uží-
vaním pozemkov pod ich nehnuteľnosťami. Riešenie situácie však ostalo na 
novú samosprávu, ktorá sa stretla s ďalšími ťažkosťami. V spojitosti s dlhom 
mesta v sume 1,3 mil. eur, exekútor popri inom skonfiškoval aj parcely oko-
lo garáži. Následne v rámci dražby, aj tie zmenili majiteľa. Po dlhých vyjed-
návaniach napokon mesto znovu získalo parcely, ale záležitosť s garážami 
sa  tým ešte neuzavrela. Prednosta MsÚ Balogh Csaba pre naše noviny uvie-
dol, že oddelenie územného rozvoja a plánovania medzičasom kontaktova-
lo dotknutých majiteľov garáži. Ponúka im odkúpenie parciel pod stavbami. 
Aby sa predišlo komplikáciám z prípadného zneužitia, odpredaj pozemkov si 
môžu nárokovať iba tí, ktorí majú svoje stavby vysporiadané aj právne. Vede-
nie mesta v spolupráci s príslušnými úradmi ponúka dotyčným svoju pomoc. 
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A nyári hónapokban megkezdődtek az aszfaltozási munkálatok előkészületei Királyhel-
mecen. A csatornázási munkák során több útszakasz régi burkolatát felmarták, a kertöve-
zetben levő utak egy részére pedig szilárd burkolatot fektettek; utóbbi fejlesztést a város 
valósította meg a csatornázás során felszedett aszfalt újrahasznosításával. 
A város vezetése a kivitelezővel való megegyezés után hozzájutott a munkálatok során 
felszedett aszfalt-őrleményhez, amit a gazdasági műszaki ellátó és szolgáltató osztályá-
nak munkatársai dolgoztak fel. Nyár végére 620 méternyi útszakaszra sikerült szilárd 
burkolatot fektetni, a munkálatokat saját gépekkel végezték. 
Balogh Csaba hivatalvezető elmondta, a csatornázás során felszedett aszfalt újrahaszno-
sítására csak a nyári időszakban volt lehetőség, mivel ahhoz, hogy ez az anyag összeol-
vadjon, minimum 30-34 ℃-ra van szükség. A munkát jövőre is szeretnék folytatni. A 
tervek szerint a kertövezetben lévő fő útvonalakat mindenképp szeretnék leaszfaltozni. 
Erre addig lesz mód, amíg az időjárás engedi, illetve amíg kapnak az újrahasznosítható 
aszfaltból. A hivatalvezető hozzátette: a kezdeményezésnek köszönhetően jó minőségű 
utak vezetnek majd a Kishegyen, amelyeket remélhetőleg hosszú ideig nem kell majd 
javítani, amennyiben azokat az oda látogatók óvni fogják. A lakosok örömmel fogadták a kertövezetben elvégzett fejlesztést

szilárd burkOlatOt kapnak az utak a kertövezetben
Az útszakasz a csatornázási munkákból felmaradt őrleményt felhasználásával készült el

több sikeres prOgramOt indítOtt a tempOra Orientia
Interjú Leczo Bernadettel, a Tempora Orientia – A Jövő Nemzedékek, Dél-Zemplén Kultúrájáért és Fejlődéséért Polgári Társulás elnökével

A Bodrogközi Pulyák gyermek néptánccsoport ez év végéig kéthetente tart próbákat

mikor és milyen céllal alakult a polgári 
társulás?
A Tempora Orientia ez év májusában ala-
kult. Tevékenységével nemcsak Királyhel-
mec, hanem az egész Bodrogköz érdekeit 
igyekszik szolgálni. A szervezetnek hét 
alapító tagja van: Királyhelmecről Mó-
rocz Péter, közgazdász, a szervezet egyik 
alelnöke, Szabó Ferdinánd, a Helmeczy 
Mihály Alapiskola igazgatója, Balogh 
Csaba, közgazdász, Leczo Zoltán, újságíró 
és persze jómagam. Bodrogszerdahely-
ről Bányácski Henrietta iskolaigazgató, a 
szervezet másik alelnöke, valamint Bély-
ből Kalinák Szabolcs iskolaigazgató is 
az alapítók közé tartoznak. Az anyanyelv 
ápolása, fejlesztése, a szülőföldhöz kap-
csolódó hagyományok megőrzése, az iden-
titástudat erősítése a Bodrogközben – ezek 
azok a főbb területek, amelyeket megcéloz 
a szervezet, mely a Rákóczi Hálózat cél-
alapjaként segíti a hálózat régióban végzett 
tevékenységét. Ilyen volt például az iskolai 
beiratkozási program, amelyet a mi társu-
lásunk koordinált a Bodrogközben, illetve 
részt veszünk a Rákóczi Szövetség Gólya-
hír programjában, mely az újszülöttekre fó-
kuszál. Természetesen az óvodák számára 
is tervezünk programokat, előtte azonban 
igyekszünk felmérni az óvodák igényeit, és 
persze irányítani, támogatni szeretnénk az 
óvodákat egyebek mellett a Rákóczi Szö-
vetség beiratkozási programja kapcsán is. 

ön jelenleg a közös tanügyi hivatal 
vezetője. a tanintézetekkel kialakított 
kapcsolatai mennyiben járulnak hozzá 
a tempora Orientia munkájának haté-
konyságához?
A két munka párhuzamosan folyik és re-
mekül ötvözhető. A tanügyi hivatal veze-
tőjeként az elmúlt két évben sikerült fel-
mérnem, hogy térségünkben mi mindenre 
lenne igény a diákok, szülők és pedagó-
gusok részéről. A szervezet most azokat 
a programokat támogatja, amelyek ezeket 
az igényeket próbálják kielégíteni. Mind-
erre nagy szükség lett volna eddig is, de 
nem volt, aki ezeket a feladatokat felvál-
lalta, koordinálta volna. 

meddig lehet jelentkezni az önök által 
alapított bodrogközi pulyák nevű nép-
tánccsoportba? 
A néptáncoktatásra az október elején 
megszervezett rendezvényen lehetett je-
lentkezni. Akkor a jelentkezési ívet 28-an 
írták alá, és az október 28-i királyhelmeci 
nyílt próbáig is jelentkezhettek az érdek-
lődők, sőt még a következő, november 10-
ei próbán is elfogadnak jelentkezéseket a 
6-10 éves korosztályból. Már közel 40 

tagja van a csoportnak, de közülük néhá-
nyan biztosan lemorzsolódnak majd. Az 
első táncházba – melyen a magyarországi 
Szikes zenekar biztosított élőzenét – na-
gyon sokan érkeztek a környékről is, ám 
ez elsősorban egy kedvcsináló, szórakoz-
tató program volt, a nyílt próbán azonban 
már elindult az érdemi munka. Az előze-
tes megállapodás szerint az oktatók ez év 
végéig kéthetente, hétvégenként tartanak 
majd próbákat az alsó tagozatos gyerekek-
nek. Ha lesz rá igény, akkor a jövő évtől 
már minden héten, hétköznaponként lesz-
nek foglalkozások.

ki finanszírozza a csoport működésével 
járó költségeket?
A program indítása előtt több intézmény-
nyel tárgyaltunk, hogy a szükséges anya-
gi és szakmai feltételek is biztosítottak 
legyenek. A kezdeményezést a Rákóczi 
Hálózat támogatja és a királyhelmeci vá-
rosvezetés is anyagi támogatást ajánlott. 
Szakmai segítséget a Hagyományok Háza 
Hálózat szlovákiai munkatársai, valamint 
Ádám Csilla és Ádám Norbert néptánco-
sok nyújtanak. A költségeket ezekből a 
forrásokból, illetve pályázatok útján el-
nyert hozzájárulásokból fedezi a Tempora 
Orientia. Ha a megyéhez benyújtott pályá-
zatunk sikeres lesz, akkor ezt a pénzt is a 
gyerekcsoportra fordítjuk.   

a felsoroltakon kívül más programokat 
is elindítottak, illetve támogatnak?
A Hagyományok Háza Hálózatnak kö-
szönhetően Királyhelmecen pedagógus-
továbbképzési program indult októberben 
óvópedagógusok és alsó tagozatos peda-
gógusok, asszisztensek és nevelőnők szá-
mára. A képzés célja, hogy a résztvevők 

megismerkedjenek a néptánc alapjaival, 
a népi játékok átadásának módszertaná-
val annak érdekében, hogy a megszerzett 
tudásukat képesek legyenek alkalmazni 
az óvodai és iskolai nevelőmunkában, 
tanórákon és szakköri foglalkozásokon. 
A képzésre, amelyet a Királyhelmecen 
a magyar alapiskolában tartanak, sokan 
jelentkeztek, ezért szeretnénk jövőre egy 
újabb csoportot elindítani. 
A Cseperedő program révén négy bodrog-
közi településen indult el szeptemberben a 
Ringató családi művészeti program. Király-
helmecen hetente egy alkalommal tartanak 
foglalkozást, mely révén az anyanyelv ápo-
lásával, a hagyományokkal már egészen kis 
korban találkoznak a gyerekek. A Csepere-
dő program része a Szülők iskolája is, en-
nek keretében novemberben is lesz előadás 
Királyhelmecen. A régióban ennek a prog-
ramnak az elindításához nyújtottunk segít-
séget, valamint a térségben a tevékenység 
koordinálásában is szerepet vállalunk.  
Bodrogszerdahelyen nemrégiben elindult 
a Példakép program, amelyet szeretnénk 
szélesebb körben is terjeszteni. A prog-
ram keretében az egyes alapiskolák meg-
hívnak egy-egy volt diákot, akik elbeszél-
getnek a gyerekekkel. Hasonló találkozót 
novemberben tartanak majd a királyhel-
meci és később bélyi alapiskolában. Tá-
mogatjuk a Petőfi Programot is, amelyet 
az iskolák megpályázhatnak annak érde-
kében, hogy munkájukat gyógypedagógus 
segítse. Nemrégiben tartották Királyhel-

mecen a Tóthpál Gyula Fotópályázat III. 
évadát, melyben közel 90 fotós, több mint 
150 alkotása vett részt. A szervezetünk a 
kiállítással egybekötött díjátadó lebonyo-
lításában is szerepet vállalt, valamint a tél 
folyamán – anyagi támogatásunkkal – egy 

18 méteres plakáton mutatják be a Millen-
nium téren a díjnyertes alkotásokat.    

úgy tudom, hogy a helmeczy mihály 
alapiskola névadó ünnepségénél is se-
gítséget nyújtottak.
Tőlünk származott az ötlet, hogy Helmeczy 
Mihályról portré készüljön. Mivel azonban 
sehol sem találtunk róla hiteles ábrázolást, 
Nagy Enzoe Zoltán festőművészt kértük 
fel arra, hogy egy Orlay-kép alapján fesse 
meg Helmeczy portréját, amelyet a névadó 
ünnepségen lepleztek le.

ön szerint minek köszönhető, hogy a 
tempora Orientia néhány hónap alatt 
ilyen sikereket ért el?
Munkám során számos alkalommal szem-
besültem azzal, hogy a szülők és pedagó-
gusok részéről óriási érdeklődés van akár 
a néptánc, a népzene, a különféle képzé-
sek iránt, ezért van az, hogy ezek a kez-
deményezések ilyen népszerűek lettek. A 
programok megvalósításához hozzájárult 
az is, hogy egy közeli jó barátunk révén 
remek kapcsolatot alakítottunk a Hagyo-
mányok Háza Hálózattal, amely hathatós 
segítséget nyújtott (egyebek mellett a nép-
tánccsoport kialakításánál is), és szeren-
csére a jövőben is számíthatunk a támo-
gatásukra. Szintén fontos szempont, hogy 
a városvezetés segítsége nemcsak a célki-
tűzések összehangolásában, hanem konk-
rét anyagi támogatásban is testet ölt, va-
lamint hogy különböző civil szervezetek, 
pl. a Herczegh Károly Alapítvány vagy a 

Nagykapos és Vidéke Társulás, illetve a 
már említett Rákóczi Hálózat és a Rákó-
czi Szövetség segítségére is számíthatunk. 
És persze a tagok és a támogatóink is ren-
geteg időt fordítanak a szabadidejükből a 
céljaink elérésére.         

Leczo Bernadett
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Pataky Károly polgármester névadó 
ünnepségen elhangzott beszéde:

tisztelt egybegyűltek! 
tisztelt ünneplők!
Ahogyan most itt állok, abból az 
alkalomból, hogy a Királyhelmeci 
Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola 
ünnepélyesen felveszi a város hí-
res szülöttjének, Helmeczy Mihály 
nyelvújítónak a nevét, ámulatba 
ejt a becsvágy, mellyel egy vidéki 
tanintézmény és annak fenntartói 
– bármely bensőséges viszonyt is 
ápoljanak az irodalmár emlékével – 
bitorolni szeretnék e nevet. Persze 
mindenkit biztosíthatok, hogy e buz-
galom célszerű, célzata nemes, s da-
cára a mostani díszleteknek, az isko-
lához való tartozást ezentúl nemcsak 
az egyenruha viselése jelenti, hanem 
a fogadalom, hogy Helmeczy nevét 
és munkásságát soha sem felejtik el 
diákjaink. Az értelmiség tagjai pe-
dig, akik gyakran csupán érdemren-
dekben mérik munkájuk elismertsé-
gét, s sokszor forronganak a főnök 
tettei láttán, nem hiányolhatják az 
elszántságot a városvezetés részé-
ről, hogy most az igények szerint 
nem a kátyúk javítására, hanem a 
magyar kultúra egyik kiemelkedő 
alakjának a népszerűsítésére for-
dít forrásokat. Kampányidőszak-
ban könnyebb lenne e helyett a 
kegyenceknek kényelmes módon 
kitüntetésket osztogatni, elnyerve 
ezzel a közvélemény jóindulatát. 
Akkor óvatos duhajként páholyból 
nézhetnénk a történéseket és ol-
vashatnánk a hírlapokban a nyegle 
kommentárokat, s talán népszerűek 
is lehetnénk, s párbeszédet sem kel-
lene folytanunk a fontos dolgokról. 
De Barátaim! Akkor épp a lényeg 
sikkadna el! A röpke dicsőség silá-
nyítaná lelkünket, s csak a későbbi 
korszakok szembesítenének minket 
a mulasztásunkkal, szenvedélyes 
vádbeszédben, szigorú szavakkal 
mutatnának rá vétkünkre. Ezért mi 
most, színművész alpolgármester 
barátommal az oldalamon, inkább 
törleszteni próbáljuk azt az adóssá-
got, melyet elődeink halmoztak fel 
meg nem bocsátható tétlenségük-
kel, és meghajtjuk fejünket e dicső 
kezdeményezés, és annak látható 
eredménye előtt. Számomra talány, 
hogy a térképek mellett a szertár-
ban ott vannak-e már azok a vázla-
tok, melyek azért készültek, hogy 
Helmeczy Mihály nevét és mun-
kásságát mind szélesebb körben 
ismerhessék meg az emberek, de 
mielőtt elkezdődne a vigalom, s fel-
csendülne a zene, nekem is be kell 
vallanom, hogy ünnepi beszédemet 
nem mondhattam volna el Önöknek, 
ha Helmeczy nem alkotja meg egye-
bek mellett az ámulat, a becsvágy, a 
benső, a buzgalom, a célzat, a cél-
szerű, a dac, a díszlet, az egyenruha, 
az értelmiség, az érdemrend, a fo-
gadalom, a forrongani, a főnök, az 
igény, a hírlap, a kátyú, a kényelem, 
a kegyenc, a népszerű, az óvatos, 
a páholy, a nyegle, a párbeszéd,  a 
röpke, a korszak, a szembesíteni, a 
szenvedély, a szigor, a színművész, 
a szertár, a térkép, a talány, a viga-
lom és a zene szavakat.
Köszönöm, hogy meghallgattak!

A város híres szülötte, Helmeczy Mi-
hály nyelvújító nevét vette fel a magyar  
tannyelvű alapiskola. Az ünnepségre 

helmeczy mihály alapiskOla néven 
működik tOvább a magyar alapiskOla

A névadó összes szavának jegyzéke az iskola előterében

eljöttek az iskola volt tanárai, az egy-
házak, a társadalmi szervezetek és 
intézmények képviselői, a régióbeli 
polgármesterek, a magyarországi Tör-
tel település küldöttei, a bodrogközi 
és Ung-vidéki oktatási intézmények 
vezetői, valamint a fenntartó önkor-
mányzat képviselői is.
Szabó Ferdinánd, az iskola igazgatója 
külön köszöntötte Nagy Enzoe Zoltán 
festőművészt, aki az ünnepségre elké-
szítette Helmeczy Mihály portréját is, 
az alkotást az ünnepségen lepleztek 
le. Pataky Károly, Királyhelmec pol-
gármestere ünnepi beszédét nagyrészt 
azokból a szavakból állította össze, me-
lyeket Helmeczy alkotott. Az igazgató 
ünnepi beszédében elmondta, büszkék 
arra, hogy a népünk, nemzetünk jeles 

dítói, hírlapírói, „menedzseri” és egyéb 
területeken is jeleskedett nyelvújítóra. 
Illés Irén pedagógus a királyhelmeci 

A névváltoztatást az iskola vezetése kezdeményezte, az önkormányzat támogatta azt

A királyhelmeci tanintézmény szeptember 27-én, Helmeczy születésének 230. évfordulóján vette fel a város híres szülöttjének nevét

Az ünnepségen természetesen felléptek az iskola diákjai is

szülöttéről nevezhetik el iskolájukat, 
hiszen így méltón tiszteleghetnek sze-
mélyisége és nagysága előtt, és termé-
szetesen kitért Helmeczy Mihálynak a 
nyelvújítás terén szerzett érdemeire is.
Ezt követően Czeróczki Ferencné, Tör-
tel alpolgármestere mutatta be a Pest 
megyei települést, ahol Helmeczy Mi-
hályt eltemették. Királyhelmec vezeté-
se egyébként nemrég írt alá testvérte-
lepülési megállapodást Törtellel. Nyíri 
Péter, a sátoraljaújhelyi Magyar Nyelv 
Múzeumának igazgatója a nyelvújító 
életéről és munkásságáról tartott elő-
adást. Hangsúlyozta, hogy a király-
helmeciek joggal lehetnek büszkék a 
nemcsak szerzői, nyelvtudósi, műfor-

oktatás, valamint a helyi magyar alapis-
kola múltját és jelenét mutatta be, majd 
a gyerekek ünnepi műsora következett.
A rendezvény végén Nádasdi Péter 
színművész, a város alpolgármestere 
az iskola tornatermeként is szolgáló 
Buzánszky Jenő Sportcsarnok építésé-
vel kapcsolatos történésekről számolt 
be. Királyhelmecen egyébként nem-
csak az iskola homlokzatára került fel 
az intézmény új neve és logója, hanem 
az előtérben egy Helmeczyt bemutató 
prezentáció, valamint az általa alkotott 
szavakat tartalmazó tájékoztatótábla 
is látható. Az iskola a nyelvújító tisz-
teletére irodalmi és képzőművészeti 
versenyeket is szervez, és igyekszik 
minél szélesebb körben megismertetni 
az irodalmár munkásságát. 
Szabó Ferdinánd, az iskola igazgató-
ja  a névadó személyének kiválasztá-
sáról elmondta: „Egyrészt azért esett 

a választás Helmeczyre, mert mél-
tatlan az, hogy Királyhelmecen csak 
egy kis utcácska van róla elnevezve 
ahhoz képest, hogy közel 150 új szót 
adott a magyar nyelvnek, melyről 
egy hatalmas tábla is tanúskodik az 
intézményünk előterében. Másrészt a 
tantestület egyhangúlag döntött, hogy 
Helmeczy legyen az iskola névadója. 
Remélem, hogy az egyben nagyon jó 
reklámlehetőség lesz az iskolánknak, 
hogy már nem mint Magyar Tanítási 
Nyelvű Alapiskolát tudjuk intézmé-
nyünket feltüntetni, hanem Helmeczy 
Mihály Alapiskolaként”.

A Helmeczy Mihályról készült portrét Nagy Enzoe Zoltán festőművész készítette
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A csatornázás miatt az utcák egy részét felbontották, így néhány, már megszokott 
műsorelem (pl. a hagyományos szüreti felvonulás) elmaradt, ám ez sem szegte ked-
vét az eseményre érkező több száz érdeklődőnek. A program hagyományos hely-
színén, a Millennium téren sorra léptek színpadra a fesztivál szereplői, tehetséges 
fiatal és már neves zenészek, táncosok, énekesek, mazsorettek. Míg a nívós műsor 

sikeres vOlt az idei bOdrOgközi kulturális fesztivál 
Hamisítatlan hangulatot és sokoldalú szórakozást kínált a rendezvény

szereplői követték egymást, sorra teltek és ürültek a borospoharak; a borkóstolón a 
helyi és környékbeli borászok kínálták nedűiket. Étel- és italkülönlegességből idén 

iskolák kreatív foglalkozásokat és vetélkedőket szerveztek az érdeklődők számára. 
A Mailáth József Regionális Múzeumban amatőr fotósok FotoArt 2018 című tárlatát 

nyitották meg, a Királyi Bakchiáda rendezvénysorozat keretén belül pedig két ki-
állítás várta itt az érdeklődőket. Ismerjük meg történelmi és kulturális emlékeinket 
címmel Takáč Pál mérnök munkáit, valamint a Debreceni Virágkarnevál két kompo-
zícióját mutatták be. A téren a Sexit és a Funky projekt zenekarok adtak koncertet.
Szombaton Pataky Károly polgármester ünnepi köszöntőjével vette kezdetét a fesz-
tivál, majd azt követően a Szüreti gyermekvigadalom zajlott a Millennium téren, 
ahol a helyi iskolák diákcsoportjai mutatkoztak be, ezt követően a Királyhelmeci 

Banditák táncelőadását nézhette meg a közönség. A testvérvárosok – Beregszász, 
Felsőzsolca, Ferencváros, Magyarkanizsa és Sepsiszentgyörgy – tartalmas kultúr-
csemegével készültek. Szombaton testvérvárosi szerződést írt alá Királyhelmec és 
Törtel település, ahol Helmeczy Mihály sírja található. 
A fesztivál központi napjának délutáni programját a Golddies Swingatlanügy-

nökség zenekar koncertje indította. A legtöbb érdeklődőt a Peter Bič Projekt és a 
Guns N’ Roses Tribute Band koncertje vonzotta. A 4forDance több alkalommal is 
színpadra lépett. A napot tűzijáték és a Magna Cum Laude zenekar élő koncertje 
zárta. A fesztivál kísérőprogramjai között volt szüreti vásár, zenélő borudvar, virág-
kötészeti és esküvői kiállítás, gyümölcs- és zöldségkiállítás, íjász- és kézművesbe-
mutató, Bodrogközi Borászok borkóstolója, gasztromustra, termelői- és kézműves-
piac, futballmérkőzés, valamint átadták a Legszebb kert című verseny győzteseinek 
járó díjakat is. Vasárnap a történelmi egyházak a Város Napja alkalmából istentisz-
teletet és szentmisét tartottak.

is volt bőven, és kitettek magukért a rendezvény sztárfellépői is. 
A Bodrogközi Kulturális Fesztivál szeptember 14-én, pénteken indult. A helyi alap-
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Oktatási intézményeink

európsky deň jazykov

základná škOla, l. kOssutha 
helmeczy mihály alapiskOla

idén is megemlékeztünk a magyar népmese napjáról

„tök jó” kreatív délutánt szerveztünk októberben

iskolai rendezvények a bodrogközi kulturális fesztiválon

felejthetetlen nyári tábor
Iskolánk 20 tanulója augusztusban részt 
vett a zánkai Erzsébet Táborban, amely 
sok programot kínált. Minden nap meg-
mártózhattunk a Balaton vizében, sár-
kányhajóztunk, kipróbáltuk a lézerharcot. 
Én leginkább a kalandparkot élveztem. 
Pihentem a parton, sportversenyeken vet-
tem részt. Esténként a tábortűz mellett, 
koncerteken szórakoztunk, táncoltunk. 
Hálás vagyok az iskolámnak, hogy részt 
vehettem a jutalomtáborban, ahol remekül 
éreztem magam.

Fekete Ádám, VII. B

26. september sa v našej škole niesol v duchu rôznorodosti európskych kultúr. 
Žiaci ročníkov 1. – 4. si potrebu učenia sa jazykov pripomenuli rôznymi akti-
vitami pripravenými v jazykoch, ktoré sa na našej škole vyučujú, teda v anglic-
kom i ruskom, aj keď tento nepatrí medzi európske jazyky. 
Všetky hodiny jazykov boli spestrené kreatívnymi činnosťami, hrami so slovíč-
kami či piesňami. Žiaci sa naučili veselú anglickú pieseň zameranú na pozdravy 
a zdvorilostné frázy, ktoré môžu použiť pri stretnutí s anglicky hovoriacim kamará-

V Košiciach sa 7. 10. 2018 uskutočnil 
už 95. ročník Medzinárodného mara-
tónu mieru. Tento najstarší maratón na 
európskom kontinente podporili svo-
jou účasťou v minimaratóne aj žiaci 
a učitelia našej školy. Pod priam roz-
právkovým jesenným slniečkom, za 
výdatnej hlasovej podpory športových 
fanúšikov, do cieľa úspešne dobehli 
žiaci Dominik Vojtko IX.A, Viktória 
Horváthová IX.A, Veronika Palágyi-
ová IX.B, Eszter Sládková IX.B, Erik 
Gábor IX.B, Olivér Galambos IX.B, 
Bianka Eszenyiová IX.B, Lilla Király 
III.A, a pedagógovia Mgr. Z. Mus-
ková, Mgr. Z. Kočišová, Mgr. Dana 
Hudáková a PaedDr. G. Királyová. Za 
úspešnú reprezentáciu našej školy im 
patrí poďakovanie.

Viktória Baloghová, V.C 

Vinobranecká olympiáda a tvorivé dielne
Je tu opäť jeseň. Sezóna oberačiek a hodov spolu s dozrievaním a spracovaním 
hrozna vrcholí práve na jeseň formou Medzibodrožského kultúrneho festivalu. Naša 
ZŠ sa zapája do týchto osláv už tradič-
ne organizovaním Medzibodrožskej 
školskej olympiády. Tá tohtoročná sa 
uskutočnila 14. septembra 2018. Hostili 
sme žiakov z Gymnázia v Kráľovskom 
Chlmci a zo ZŠ Čierna nad Tisou, So-
motor a Streda nad Bodrogom.
Olympiádu otvoril pán riaditeľ Robert 
Berta. Po príhovore primátora mesta 
Karola Patakyho, bola naša olympiá-
da zahájená odbehnutím čestného kola 
okolo futbalového ihriska. Súťažilo sa v rôznych disciplínach. Na malom a veľkom 
futbalovom ihrisku súťažili futbalové družstvá pod vedením pána učiteľa Daka, vy-
bíjanú v telocvični mala pod palcom pani učiteľka Dajková. Streleckú súťaž medzi 
triedami zorganizoval pán Tamáš. Okrem športových akcií sa žiaci venovali aj kre-
atívnej tvorbe.
Žiaci 1. stupňa sa venovali rôznym športovým a oddychovým aktivitám so svo-
jimi triednymi učiteľkami a pani učiteľka Čarnakovičová si pre nich pripravila 
prezentácie o našom regióne spojené s krátkym kvízom na záver. Pán Juhász 
z Centra voľného času a jeho zverenci sa postarali o dobrú náladu. Počasie bolo 
krásne, nálada fantastická. Všetci sme si dobre zasúťažili, k spokojnosti zabavi-
li, a to bolo vlastne aj cieľom. 

Bartolomej Balogh, 9. A

tom. Spoločne si pozreli obľúbenú animovanú rozprávku v ruskom jazyku, kreslili 
príšerky podľa pokynov, pričom si precvičovali slovíčka označujúce časti ľudské-
ho tela, triedili do skupín rôzne slová z oblasti športu, oblečenia, rôznych druhov 
ovocia či jedál. Na záver si dali spoločnú aktivitu Ako sa dnes cítiš. Ich úlohou bolo 
použiť celosvetovo známe a pre všetky generácie populárne emotikony a priraďo-
vať ich k výrazom v štyroch jazykových ekvivalentoch – slovenskom, anglickom, 
nemeckom a ruskom. Mnohé z aktivít boli aj kreatívneho charakteru, takže pri po-
hľade na výtvory našich žiakov si tento deň budeme pripomínať ešte oveľa dlhšie. 
Aj žiaci ročníkov 5. – 9. mali svoje aktivity. Starší žiaci mali za úlohu napísať 
vety, slová, citáty a texty piesní v rôznych jazykoch, ktoré sa učia na našej škole, 
teda v anglickom, nemeckom, ruskom a francúzskom jazyku. Mladší žiaci kres-
lili vlajky rôznych európskych štátov. Z citátov, viet a kresieb žiaci spoločne 
vytvorili obrovský plagát, ktorý visí v jazykovej učebni. Čerešničkou na torte 
bolo krásne 1. miesto v súťaží Dňa Európskych jazykov, ktoré naša škola obsadila 
za účastí ďalších 13 škôl z Medzibodrožia. Blahoželáme.

Mgr. Zuzana Kočišová, PaedDr.Alžbeta Tóthová, Mgr. Renáta Balogh Tárczy

medzinárodný maratón mieru 

Az előző évekhez hasonlóan idén is aktív résztvevői voltunk a városi fesztiválnak. 
Szeptember 14-én iskolánkban és a Királyhelmeci Szakközépiskola műfüves focipályá-
ján zajlottak a III. Szőlőszem feszt eseményei. Az alsó tagozatos tanulók és a meghívott 
óvodások kézműves foglalkozáson vettek részt, ügyességi és sportjátékok, valamint rajz-
verseny is várta a résztvevőket. A felső tagozatos tanulókat ügyességi és sportjátékok, 
valamint társasjátékok várták az udvaron. A sportpályán 6 iskola részvételével zajlott a 
hagyományos focitorna. Az esemény végén a dobogóra a nagytárkányi, a királyhelmeci 

és a vajáni focisták állhattak fel. Szombaton iskolánk éneklőcsoportja, a Poszáta lépett 
közönség elé. Egy népdalcsokrot adtak elő Pandy Csaba pedagógus citerakíséretével.  
Horosz Valéria és Bystránsky Klára napközis tanítók a zöldség- és gyümölcskiállításra 
készítettek látványos összeállítást őszi termésekből.
Szeptember 14-én átadták a város által alapított díjakat. Az ünnepélyes eseményen isko-
lánk IX.B osztályos tanulója, Pandi Ádám vehette át Felsőzsolca Város Önkormányza-
tának pénzadományát. Ádámot sikeres tanulmányi eredményéért és különböző tanulmá-
nyi versenyeken nyújtott teljesítményéért díjazták.

Tanintézményünkben szokássá vált, hogy 
október utolsó hetében egy „tök jó” délutánt 
szervezünk. Ilyenkor összegyűlünk a zsibon-
góban, és vidám tökfaragásba kezdünk. A 
kisebbek általában még csak díszítik a tökfe-
jeket, vagy a tanító nénik felügyeletében fúr-
nak-faragnak, de a nagyobbak már szabadon 
engedhetik a fantáziájukat. A munkához őszi 
„kellékeket”: faleveleket, színes terméseket, 
bogyókat, gesztenyét, makkot, diót haszná-
lunk fel, de vannak, akik színes szalagokkal, 
csillámokkal, filctollal díszítik az ijesztő, 
vagy vicces ábrázatú töklámpásokat.

Idén október 22-én tartottuk a „tök jó” délutánt. Az elkészült művek az iskola földszinti 
folyosóján kaptak helyet, a bennük világító mécsesek pedig nemcsak hogy meghitt han-
gulatot teremtettek, de remek sült tök illatot is árasztottak.

Október 1-jén iskolánkban újra megemlékeztünk a Magyar Népmese Napjáról. Az alsó 
tagozatos gyerekek összegyűltek az előadóteremben, ahol egy prezentációból megtud-
hatták, ki volt Benedek Elek, és milyen szerepe volt abban, hogy a magyar népmesék 
fennmaradjanak az utókor számára. Szó esett a népmesék jellegzetességeiről, a népme-
sékben gyakran előforduló számokról, a tündérekről és boszorkányokról. A nagyobbak, 
akiknek már jól megy az olvasás, felolvasták kisebb társaiknak a Jakab és a zab című 
láncmesét, majd egy kis kvízjáték következett. 
575 évvel ezelőtt született és 560 éve választották királlyá Hunyadi Mátyást. Nem csoda, 
hogy a magyar kormány 2018-at Mátyás király-emlékévnek nyilvánította. A rendhagyó 
irodalomórán Mátyás királyról is beszélgettünk, hiszen a magyar népmesék jelentős ré-
sze éppen róla íródott. A rövid történelmi bevezető után a gyerekek megnézték A neke-
resdi bíró című mesét, amiről aztán rajzokat készítettek.
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európai nyelvek napja 
Szeptember végén második alkalommal ünnepeltük meg Bodrogköz és Ung-vidék alap-
iskoláival együtt kontinensünk nyelvi sokszínűségét. A rendezvénnyel arra szeretnénk 
ösztönözni a diákokat, hogy ne csak az iskola falain belül tanuljanak idegen nyelveket. 
Szűkebb régiónkból kilenc iskola (a királyhelmeci és tiszacsernyői szlovák és magyar ta-
nítási nyelvű alapiskolák, a szomotori szlovák tanítási nyelvű alapiskola, a nagykaposi, 

újdonságok a királyhelmeci speciális alapiskolában

70 éves a királyhelmeci gimnázium 

királyhelmeci gimnázium

királyhelmeci óvOda

királyhelmeci speciális alapiskOla

eseménydús ősz az óvodában

királyhelmeci szakközépiskOla

a nagygéresi, a bélyi és a bolyi magyar tanítási nyelvű alapiskolák) fogadta el meghí-
vásunkat. A résztvevő diákok tizenhárom munkacsoportban a szlovák-magyar, illetve az 
angol-német csoportban versenyeztek egymással. A program kellemesen és vidáman telt. 
Házilag készített hangszerekkel játszottuk és énekeltük el Ben. E. King örökzöld Stand by 
Me dalát, idegen nyelveken aktivity-ztünk, interaktív feladatokat oldottunk meg, posztere-
ket készítettünk, a kísérő tanárokat pedig módszertani előadással vártuk.
Az idei győztesek a királyhelmeci két alapiskola diákjai lettek. Köszönjük az iskolák 
részvételét, és reméljük, hogy jövőre ugyanilyen jó hangulatban találkozunk!

Szeptemberben ünnepélyes keretek között adták át a Fábry utcai óvoda felújított épü-
letét. Az óvoda magyar és szlovák nagycsoportosai műsorral köszöntötték a jelenlévő 
szülőket és a városvezetőket, akik az átadó ünnepség után megtekintették az újjávará-
zsolt osztályokat és az újonnan kialakított pavilont, amely jelenleg egy magyar nyelvű 
osztálynak ad helyet. 

A Kossuth utcai óvoda nagycsoportosai kedves műsorral köszöntötték a város újszülöt-
teit a babaköszöntő ünnepségen. 
Foglalkozást szerveztünk a Fábry utcai óvoda szlovák kiscsoportos növendékei számá-
ra. A gyerekek szüleikkel közösen készítettek őszi manókat az évszak jellegzetes termé-
seiből. A foglalkozáson az ún. Landart technikát alkalmazták. A gyerekek új anyagokat 
fedezhettek fel, a szülők pedig nagyon élvezték, hogy gyermekeikkel közösen alkothat-
nak. A program lehetőséget kínál a szórakozásra és arra, hogy az óvodába járó gyerekek 
több időt tölthessenek családtagjaikkal.  
A Bodrogközi Kulturális Fesztivál idején a Fábry utcai óvodások ellátogattak a helyi 
múzeumba, ahol megtekintették a Debreceni Virágkarnevál két remekművét. A meg-
érinthették a virágokat, megcsodálhatták alakjukat, színpompájukat.
Két nyertes pályázatnak köszönhetően nemrégiben elültettünk száz facsemetét a Kos-
suth és a Fábry utcai óvodák udvarán, valamint alacsony tuja bokrokból labirintust is 
alkottunk. Mindebben segítségünkre voltak a szülők is, akik szívesen vettek részt a kö-
zös munkában, és jó ötletekkel is szolgáltak, ezért úgy döntöttünk, rendszeressé tesszük 
a velük való együttműködést.
Nemrégiben ellátogatott hozzánk Budapestről Fóris Marietta családterapeuta, aki elő-
adást tartott a szülőknek az „Óvodai beilleszkedés és leválás a családról” témában. 
A két helyi óvoda növendékei egy szép őszi napon összegyűltek a Csonkavár közelében, 
ahol egy vadásszal találkoztak. Az erdőjáró mesélt nekik az erdő csodáiról, lakóiról és 
arról, hogy a kisóvodások hogyan védhetik a természetet.

Ünnepélyes tanévnyitóval vette kezdetét szeptember 3-án a 2018/2019-es tanév a Ki-
rályhelmeci Speciális Alapiskolában. A nyári szünet alatt szorgos kezek fáradoztak azon, 
hogy az oktató-nevelő munka az új iskolai évben is gördülékenyen haladhasson. Meg-
újult informatikai tanterem, új burkolattal ellátott folyosó várta az iskola 168 diákját. 
Nagyon fontosnak tartjuk, hogy intézményünk lépést tartson a korszerű oktatással. En-
nek érdekében bekapcsolódunk számos pályázati felhívásba. A Bethlen Gábor Alapke-
zelő Zrt. az elmúlt tanévben pályázatot hirdetett a határon túli magyarság kultúrájának 
támogatása céljából. Intézményünk sikeresen pályázott, és a támogatásból egy kerámi-
aégető kemencét, korongozó felszerelést, valamint az agyagozáshoz szükséges eszkö-
zöket szereztünk be. Régi álmunk vált ezzel valóra, mivel szerettünk volna tanulóink 
számára olyan modern felszerelést biztosítani, melyet hatékonyan felhasználhatnak a 
munkára való nevelés és a képzőművészeti nevelés órákon. E foglalkozások révén a 
diákok hasznos készségeket, képességeket sajátíthatnak el. 
Az idei tanévben végre olyan programokat valósíthatunk meg, melyeknek az agya-
gozás hagyományának felelevenítése a központi témája. Diákjaink már most lelkesen 
dolgoznak, hiszen már zajlik az „Én is szeretnék karácsonyt ajándékozni” című téli 
programunk. Reméljük, hogy az előttünk álló hónapok során diákjaink kellő gyakorlatot 
szereznek az agyagozás területén, és a decemberi gálaműsoron már sajátkészítésű aján-
dékokkal lephetik meg szeretteiket. Reményik Sándor szavait idézve „Egy lángot adok, 
ápold, add tovább“ hisszük, hogy ez a láng híven gondozva sokáig égni fog. 

Dakos Szilvia

Fennállásának 70. évfordulóját ünnepeli idén a Királyhelmeci Gimnázium, erről a jeles 
eseményről nemrégiben emlékeztek meg az intézmény meghívott vendégei, pedagógusai, 
diákjai és a szülők. Az évfordulót október 5-én délelőtt az iskola dísztermében ünnepelték. 
Ténai Mária igazgató beszédében felidézte az intézmény elmúlt 70 évének legfontosabb 
mérföldköveit, majd Peter Bačkovský, Kassa Megye Önkormányzata iskolaügyi osz-
tályának vezetője köszöntötte az ünneplőket. Tolmácsolta Rastislav Trnkának, Kassa 
megye elnökének jókívánságait, és átadta köszönőlevelét az intézmény vezetőjének. Ezt 
követően Pataky Károllyal, a megye alelnökével közösen átadták a megye elnökének 
emlékplakettjét az oktatás fejlesztésének terén kifejtett áldozatos munkáért, melyet a 
bodrogközi régió felemelkedésért végzett az intézmény.
Az ünnepi szónoklatok során felszólalt az iskola egykori diákja, Ferencz Béla mérnök, a 
gazdasági minisztérium államtitkára. Pataky Károly, aki egykor szintén az iskola padjait 
koptatta, hozzászólásában elmondta, hogy családjából sokan itt tanultak, s ez a trend foly-
tatódik a jövő generáció esetében is. Ezt követően a polgármester átadta az iskola kép-
viselőnek az intézmény első, az iskola logójával és a város címerével díszített zászlóját. 
Az ünnepély zárásaként elismeréseket adtak át. Az emléklapok mellett első alkalommal 
osztották ki az újonnan alapított Pro Alma mater Gymnázium – Gimnázium Királyhel-
mec elismerést, melyben az intézmény azon jelenlegi és volt pedagógusait, diákjait részesít-
hetik, akik jelentősen hozzájárultak a gimnázium fejlődéséhez és hírnevének öregbítéséhez. 
A 70. évforduló megünneplése ezzel még nem ér véget, hiszen október 12-én az iskola 

aulájában megrendezték az iskola volt diákjainak platina érettségi találkozóját, melyet 
további, a jubileumhoz köthető rendezvények követnek majd.
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közélet

vandálOk garázdálkOdtak 
a millennium téren
Megrongálták az újszülöttek tiszteletére elhelyezett emléktáblát

Királyhelmecen minden évben kétszer tartanak ünnepséget, melyen az előző félév-
ben született gyerekeket köszöntik. A rendezvényen Pataky Károly polgármester 
mond köszöntőt, majd a helyi óvodások műsora után az újszülöttek kisebb ajándékot 
és oklevelet kapnak. Ezután a Millennium téren kialakított parkban előre kiültetnek 
egy fát, és emléktáblán tüntetik fel a gyerekek nevét. „Szeptember 12-én tartottuk 
a rendezvényt, de vasárnap, szeptember 16-án reggel már azzal kellett szembesül-
niük, hogy az emléktáblát megrongálták. Sajnos, idén hasonló vandalizmusra már 
többször volt példa, ezért a korábban speciális ragasztóval rögzített táblákat már le 
is csavarozzák. Ez azonban, úgy tűnik, nem állja útját az értelmetlen rombolásnak, 
mivel az egyik táblát néhány hete eltörték, most pedig egy másikat próbáltak meg 
lefeszíteni. A tetteseket remélhetőleg most könnyebb lesz kézre keríteni, ugyanis a 
teret egy ideje térfigyelő kamerával figyelik” – mondta Molnár Ildikó, a Királyhel-
meci Városi Hivatal közigazgatási és szervezési osztályának vezetője.
Molnár Ildikó elmondta, a tettesek kézre kerítése azért nem lesz egyszerű, mert a 
térfigyelő kamerát egy felújítás miatt tavasszal eltávolították a helyéről. Az osztály-
vezető tájékoztatása szerint bár elkeserítő, hogy egyes királyhelmeciek így viszo-
nyulnak egy pozitív kezdeményezéshez, de a történtek nem akadályozhatják meg 
a városvezetést abban, hogy folytassák az újszülöttek köszöntését.  Az értelmetlen 
rombolás a település főterén, a városi hivatal épületétől és a városi rendőrség köz-
pontjától alig néhány méterre történt. 

a fesztiválOn átadták 
királyhelmec várOs díjait 
Díszpolgári címet és egyéb elismeréseket adományoztak a városért tevékenykedő 
személyiségeknek 

A kitüntetések adományozására a városban működő intézmények, a gazdasági szervezetek, 
az egyesületek, az érdekképviseleti szervek, valamint magánszemélyek tehetnek javaslatot

felhívás

A Bodrogközi Kulturális Fesztivál első napján, szeptember 14-én a Mailáth József Re-
gionális Múzeumban adták át a város által alapított díjakat, melyeket 2014-ben alapí-
tottak a város képviselői. „Meggyőződésem, hogy a most méltatandó személyek mind-
egyike értékes tagja közösségünknek, tevékenységük, eredményeik mindannyiunk 
hasznára, gyarapodására válnak. Ha nem tennék azt, amit tesznek, hiányoznának a vi-
lágunkból” – hangzott el Pataky Károly polgármester megnyitó beszédében. A polgár-
mester egyebek mellett az igazi érték felismerésének fontosságáról beszélt. Kiemelte: a 
környezetünkben lévő követendő példák megtalálása és méltatása komoly kötelesség.

A város posztumusz díszpolgára lett idén Benkő Géza színművész, akit „jelentős és 
emlékezetes előadó-művészi munkásságáért, valamint Királyhelmec városa iránti sze-
retetéért” díjaztak. „A most im memoriam díszpolgári címmel kitüntetendő, tragikusan 
fiatalon távozó Benkő Géza barátunk hiánya óriási űrt okozott, s okoz folyamatosan 
nemcsak családtagjainak, hanem mindannyiunknak, akik ismertük és tiszteltük Őt. 
Nem kérdés, hiányzik-e játéka életünkből, kevesebb-e a világ alakításai, személyisége 
nélkül...” – így emlékezett Pataky Károly Bodrogköz szeretett művészére.  
Pro Urbe díjjal tüntették ki Szedlák Jánost „a város gazdasági fejlesztéséért végzett, 
több mint három évtizedes jelentős munkájáért, valamint a város és a régió szolgá-
latába állított szaktudása elismeréseként”. 
A Polgármester díját idén nemcsak egyének, de a királyhelmeci kiskertészek is meg-
kapták. A Szlovákiai Kiskertészek Szövetségének királyhelmeci szervezete a város 
legrégebben működő polgári kezdeményezése. A díjat a „kitartó közösségteremtő, 
több éven át végzett tevékenységért” kapták. A Polgármester díját Köblös Katalin „a 
kultúra önzetlen támogatásáért, Királyhelmec kulturális értékeinek megőrzéséért”, 
Lőrincz Zsuzsanna „a közért végzett karitatív tevékenysége, önzetlen tenni akará-
sának elismeréseként”, Mátyás Hudák Katalin „a kulturális élet gazdagításáért, a 
magyar irodalmat népszerűsítő tevékenységéért, valamint Királyhelmec hírnevének 
öregbítéséért” vehette át. Varga Szabolcsot tanulmányi eredményéért, közösségi 
munkájáért és a város képviseletéért, Pandi Ádámot pedig sikeres tanulmányi ered-
ményéért és különböző tanulmányi versenyeken nyújtott teljesítményéért díjazták. 
Pandi Ádám Felsőzsolca Önkormányzatának pénzadományát is átvehette. Király-
helmec testvérvárosának adományát évente Királyhelmec legjobb, magyar oktatási 
intézménybe járó diákja kapja.

méltó emléket állítOttak
az elesett katOnáknak
A felszentelt emlékhellyel a 2. világháborúban elesett katonák emléke előtt tisztelegnek

Sokan vettek részt a megemlékező eseményen

Királyhelmec vezetése néhány hónapja határozta el, hogy a régi temetőben található 
katonai tömegsír helyén új emlékművet állít. Ehhez azonban a belügyminisztérium 
engedélyére is szükség volt. Molnár Ildikó, a Királyhelmeci Városi Hivatal közigaz-
gatási és szervezési osztályának vezetője lapuknak elmondta, eredetileg mindösz-
sze annyit tudtak, hogy a fa- és vaskeresztekkel jelölt tömegsírban három magyar 
katona nyugszik, akiknek ismert volt a neve. A Hadtörténeti Intézet és Múzeum 
adatai szerint azonban 39 magyar katonát temettek el Királyhelmecen, a beosztásu-
kat, az alakulataik számát és nevét, a születésük idejét és helyét, az anyjuk nevét, 
valamint az elhalálozásuk időpontját, helyét és okát is ismerik, minderről részletes 
nyilvántartást is küldtek. Kiderült azonban, hogy rajtuk kívül további 8 névtelen né-
met nemzetiségű katona is nyugszik a tömegsírban. Személyi adataik nem ismertek, 
ezért a város kérelemmel fordult a Szlovákiában működő Német Hadisírgondozó 
Szövetség felé, hogy a német áldozatokról pontos névsort készítsenek. A kérést to-
vábbították a Németországi Hadtörténelmi Levéltárba. A német katonák személyi 
adatainak felderítése tehát folyamatban van.  
Az osztályvezető tájékoztatása szerint most a szlovák belügyminisztériumtól kapott 
engedélyhez új névsort is mellékeltek, amelyből kiderült, hogy a tömegsírban nem 
három, hanem tizenhárom katonát hantoltak el. (Ez az „új” adat a dokumentumon 
látható bélyegző tanúsága szerint 1976 óta volt a belügyminisztérium birtokában.) 
A többi elesett neve a magyarországi nyilvántartásban is megtalálható, igaz, néhány 
név írásmódja, egy esetben pedig az illető keresztneve is különbözik. A belügymi-
nisztérium engedélyét egyébként ahhoz a feltételhez kötötték, hogy az emlékmű 
az előre megadott tervek alapján készül, és az avatásáról fotódokumentáció, illetve 
írásos beszámoló is készül. A tárca az itt nyugvó személyek nevének pontos listáját 
nyilvántartásba veszi a város által megadott névsor alapján. 
A régi temetőben található emlékművet november 1-jén szentelték fel. A megemlé-
kező esemény közös imával indult, majd Popália Illés Irén elszavalta Juhász Gyu-

la Ismeretlen katona című versét. Molnár Ildikó ismertette a hadisírokban fekvő 
katonák kilétének felderítésével kapcsolatos információkat, ezután Pataky Károly 
polgármester köszöntötte az egybegyűlteket. „Azzal, hogy Királyhelmec városának 
jóvoltából, mostantól ezek az emberek nem csupán arctalan adatokként, hanem a 
mindenkit megillető tisztességes nyughelyen, fejfájukon nevükkel alhatják örök ál-
mukat itt, a régi temetőben – többet, fontosabbat adtunk nekik, és szeretteiknek, 
mint amennyit százezernyi euró elköltésével adhattunk volna – méltó végtisztessé-
get, emberhez méltó végső nyughelyet” – hangzott el beszédében. A mécses megy-
gyújtását követően a történelmi egyházak képviselői megszentelték az emlékművet. 
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Kedves Olvasóink! 

Rovatunkkal a Királyhelmecen nem-
régiben született babáknak és szüle-
iknek szeretnénk kedveskedni. A ro-
vatban a kilenc hónaposnál fiatalabb 
gyermekeket mutatjuk be. 
Ehhez várjuk szerkesztőségünkbe a 
gyerekekről készült digitális fényké-
peket és adatokat, melyeket a szülők a 
kiralyhelmeci.nezetek@gmail.com e-
mail címre küldhetik el. 
A levélben kérjük, tüntessék fel a ké-
pen szereplő gyermek nevét és életko-
rát! A tárgyba a „királyhelmecigó-
lyahír” jeligét írják!

gólyahír

latócky róza 
2018. 05. 25.

szabóová liana 
2018. 05. 30.

lakatos sámuel dávid 
2018. 04. 11.

közélet

ifjúság

a várOs új „pOlgárait” 
köszöntötték – ötödször 
Egyre népszerűbb a babaköszöntő ünnepség városunkban

királyhelmeci diákOk 
az Októberi diákOlimpián

A szervezők ajándékcsomaggal kedveskedtek a találkozó résztvevőinek

nyugdíjasOk találkOztak 
a megbecsülés jegyében
Szépkorúakat köszöntöttek az Idősek Világnapja alkalmából

Összetartó nyugdíjas közösségek baráti társaságában, közel 200-an  ünnepelték együtt 
az Idősek Világnapját  Királyhelmecen szeptember 19-én. A gimnázium dísztermében 
megtartott ünnepi találkozóra a rendezők tartalmas kultúrműsorral, meleg vacsorával, 
finomságokkal és ajándékcsomaggal várták a helyi hetven év feletti szépkorúakat. 
„A mai rendezvény arra hivatott, hogy kifejezzük hálánkat, tiszteletünket, megbecsü-
lésünket és szeretetünket azok iránt, akik hosszú, munkában eltöltött évek után köztünk 
töltik megérdemelt nyugdíjas éveiket” – kezdte köszöntő beszédét Tarczali Beatrix, a 
kulturális és művelődési osztály vezetője. A közösségi élet jelentőségét hangsúlyozta 
ünnepi köszöntőjében Pataky Károly polgármester, aki az Idősek Világnapja alkalmá-
ból a szépkorúak életének nehézségeire, társadalmi szerepére, örömeikre, bánataikra 
és az értük érzett felelősségvállalás, támogatás fontosságára is kitért.

A köszöntők után a helyi oktatási intézmények diákjai versekkel, dalokkal, tánccal 
kedveskedtek a vendégeknek. Az Árvalányhaj éneklőcsoport dalcsokrát Bók Kata-
lin előadása követte. Az estebéd elfogyasztása után ki-ki kedvére táncolhatott, vagy 
beszélgethetett a rég nem látott ismerősökkel.

A szülők otthonról hozott vízzel locsolták meg a babák tiszteletére elültetett facsemetét

A szlovákiai magyar alapiskolák részére kiírt sportvetélkedőt kétévente rende-
zik meg a Csallóköz szívében, a finálét regionális versenyek előzik meg. Az idei 
seregszemle immár a negyedik a sorrendben. A diákok öt sportágban – atlétika, 

labdarúgás, kézilabda, sakk, asztalitenisz – mérték össze rátermettségüket az or-
szágos döntőben.
A Helmeczy Mihály Alapiskolát diákjaink nem először képviselték a rangos sport-
eseményen, ahol ezúttal nyolc fiú és egy lány mérette meg magát labdarúgásban, 
asztaliteniszben és atlétikában. Focicsapatunk ötödik helyezett lett, az atléták és az 
asztaliteniszezők pedig a középmezőnyben végeztek.
A gyerekek számára nagy élményt jelentett a DAC futballstadionban, a MOL Aré-
nában, valamint a MOL Futball Akadémián tett látogatás, ahol bekukkanthattak a 
játékosok öltözőjébe és a stadion olyan részeire is, amit a szurkolók nem látogathat-
nak. Diákjaink, akiket az izgalmas kirándulásra Dako Henrietta és Dobos András 
kísérte el, Végh Tiborral, a Dunaszerdahelyi FC DAC 1904 labdarúgó klub elnöké-
vel, valamint Lépes Györggyel, az ifjúságért felelős menedzserrel is elbeszélgettek.

A királyhelmeci diákok több alkalommal képviselték iskolájukat a diákolimpián

Pataky Károly polgármester és a város vezetősége ünnepélyes keretek között kö-
szöntötte szeptember 12-én a 2018-as év első felében született gyerekeket. Az ötöd-
szörre rendezett ünnepségen a szülők virágot, a gyerekek pedig emléklapot és a 
Rákóczi Szövetség kiadványát, egy babanaplót kaptak. A napló tartalmazza a gyer-

mek növekedésével és fejlődésével kapcsolatos tudnivalókat, a baba fotóját, nevét, 
születési dátumát, de megjelenik benne a magyar kultúra és a hagyományok, a nép-
művészet is, hogy a gyermek anyanyelvén hallhassa a legszebb meséket, verseket 
és népdalokat.  
Az idei év első felében 38 királyhelmeci gyerek született városunkban, a babakö-
szöntőre 28 babát vittek el szüleik. A helyi óvodások ezúttal is kedves műsorral lep-
ték meg a résztvevőket, ezután a Millennium téren a gyerekek tiszteletére elültetett 
facsemete tövénél elhelyeztek egy újabb emléktáblát az újszülöttek neveivel. 
Az ünnepség után a szülők az otthonról hozott vízzel meglocsolták a frissen ültetett 
gömbakácot. 
A városvezetés évente két alkalommal köszönti a királyhelmeci babákat, ilyenkor 
minden alkalommal újabb facsemetéket is ültetnek. 
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sPOrt

lelkes királyhelmeciek 
az őszi nagy maratOnOkOn
Egyre több helyi futó utazik a nagy futóversenyekre

Szeptember második vasárnapján 33. alkalommal vágtak neki a 21 kilométeres táv-
nak a futók Magyarország kedvenc félmaratonján, a Wizz Air Budapest Félmarato-
non. A 10 575 egyéni félmaratonfutó és az 1700 váltócsapat kezdő embere együtt, 
egyetlen hömpölygő tömegként rajtolt el a Pázmány Péter sétányról. Bár nem volt 
kánikula, a mezőny végén haladóknak nagyon jól esett a célegyenesben megtapasz-
talt hideg vizes spricni. 

Az útvonal a budapesti rakpartokon haladt, átszelve a Margitszigetet és rálátást en-
gedett Budapest számos látványosságára, impozáns épületére. A futók testközelből 
csodálhatták meg Budapest hídjait, a Budai Várat, a Várkert Bazár épületegyüttesét, 
a Gellért-hegyet, az Országházat és még sok mást. A Duna hömpölygő vizének lát-
ványa, a hullámokon megcsillanó napfény mindvégig elkísérte őket.
A neves versenyről ezúttal sem hiányoztak a Királyhelmeci Kocogók, akik a sport 
jótékony hatására próbálják felhívni a figyelmet városunkban. Borisza Brigitta, Pri-
ám Gabriella, Bernáth Brigitta, Balogh Bertalan, Sirokmán Attila, Varkonda Dávid, 
Lengyel Gábor, Gáspár Sándor, Bernáth Péter, Bernáth János, Király László és Illés 
Barna ismét sikeresen teljesítette a távot. Gratulálunk Balogh Bertalannak, aki negy-
venedik alkalommal képviselte városunkat Budapest legnagyobb félmaratonján. Jó 
egészséget és további sikeres felkészülést kívánunk neki! 
Október 7-én 95-ödször rendezték meg a Nemzetközi Kassai Maratont, amelyen év-
ről évre egyre több királyhelmeci futó vesz részt. A Királyhelmeci Kocogók mellett 
rajthoz állt a két helyi alapiskola több diákja és tanára, de jó néhány helyi család és 
baráti társaság is megmérettetett a sporteseményen. 

újra megszervezték a  szüreti 
röplabdatOrnát a „csibészek”
A királyhelmeci röplabdások nemzetközi versenyen is részt vesznek

szent györgy tOllaslabda kupa
Idén ötödször szervezték meg a tollaslabda bajnokságot

Az Irisz csapat lett a szüreti torna első helyezettje

Balogh Bertalan negyvenedik alkalommal futotta le a 21 km-es távot

Szeptember 29-én reggel 8 órakor kezdődött az az egynapos amatőr sportesemény, 
amelyet Sohajda Péter nyitott meg. A szlovák alapiskola tornatermében zajló meghí-
vásos versenyen négy helyi, egy lengyelországi, valamint egy nagykállói csapat küz-
dött egymás ellen. A csapatok két csoportba sorolva vívtak körmérkőzéseket, hogy 
azután az így kialakult sorrend alapján tovább küzdhessenek a végső helyezésekért.
Az egész napon át tartó torna eredményhirdetésekor a dobogó legmagasabb fokára a 
királyhelmeci Irisz 1 együttes tagjai állhattak. A második Máté Réka, míg a harmadik 
helyen a lengyelországi Lesko csapata végzett. A Régi Csibészek a negyedik helyet 
csípték el maguknak, ötödik helyen pedig a magyarországi röplabdások végeztek.
Sohajda Péter, az amatőr torna szervezője elmondta, a 90-es évek elején városunk-
ban egy baráti társaság tagjai röplabdáztak csupán, többségük ma is a Régi Csibé-
szek nevű csapat aktív tagja. A sport, a röplabda szeretete és persze a kikapcsolódás 
öröme hozta össze akkoriban a fiatalokat a hetente egy alkalommal megszervezett 
edzésre. Az évek során igazi baráti kapcsolatok születtek és több szerelmi szál is 
kialakult – a röplabdások közösen ünnepelték a születésnapokat, névnapokat, a na-
gyobb ünnepek kapcsán is tartottak baráti összejöveteleket. Időközben néhányan 
lemorzsolódtak, helyükre azonban mindig új tagok érkeztek. Tíz évvel ezelőtt Bod-
rogközből kaptak először meghívást egy tornán való részvételre, ettől fogva pedig 
folyamatosan szerveztek közös mérkőzéseket. Később – a baráti szálak révén – len-
gyelországi, romániai és magyarországi kapcsolatok is születtek, így rövid időn be-
lül nemzetközi jelleget kaptak a röplabdatornák. A szeptemberi verseny egyébként 
nem a városi fesztiválhoz, hanem az őszi, szüreti időszakhoz kapcsolódik. Az év 
során megszervezett tornák ugyanis az aktuális időszakhoz kapcsolódóan kapták a 
nevüket. Nagykállón például márciusban „nőnapi torna”, áprilisban pedig „dilis tor-
na” név alatt zajlik a sportesemény. 

Sohajda Péter elmondta, novemberben Lengyelországban, decemberben pedig 
Nagykállón vesznek részt hasonló megmérettetésen. A helyi röplabdások nagyon 
örülnek annak, hogy a sportág egyre népszerűbb Királyhelmecen. Örömmel fogad-
ják a sportolni vágyókat, valamint a szurkolókat is, akik számára jó szórakozási 
lehetőséget kínál egy-egy mérkőzés. 

Eredmények:  
Női kategória: 1. Gonda Zsuzsanna (Királyhelmec), 2. Tekel Andrea (Nagygéres), 
Balassi Mária (Nagygéres). 
Férfi kategória: 1. Vaszily Róbert (Királyhelmec), 2. Vaszily Pál (Királyhelmec), 
3. Bagos Attila (Királyhelmec).
A helyezettek érmet és kupát kaptak, de megajándékozták a rendezvény állandó 
segítőit is. A rendezvényről minden résztvevő emlékéremmel tért haza.

A Királyhelmeci Gimnázium adott otthont az ötödik alkalommal megszervezett tol-
laslabda bajnokságnak, amely férfi és a női kategóriában zajlott. A férfi kategóriában 
kilenc, a női kategóriában hat királyhelmeci illetve bodrogközi versenyző indult. A 
versenyt a rendezvény ötletgazdája, Vaszily Róbert nyitotta meg. A résztvevőket 
Ténai Mária iskolaigazgató is köszöntötte. 
„Évente több alkalommal szervezünk tollaslabda bajnokságot. A Szent György tol-
laslabdatornát minden éven a görög-katolikus egyházzal karöltve rendezzük meg 
augusztus végén. Az idei tornán részt vett Mondok-Pálmay István görög-katolikus 
parókus, aki amellett, hogy az egyházat képviselte, versenyzőként is megmérettette 
magát. Legközelebb novemberben szeretnénk tollaslabdatornát szervezni, ahol az in-
dulók párosban mérhetik majd össze erejüket” – mondta lapunknak Vaszily Róbert. 


